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EMLÉKEZTETŐ 
 

Az Esélyteremtő Budapest munkacsoport üléséről 
 

2023. április 5-én 15 órakor, Microsoft Teams és Főpolgármesteri Hivatal 133/b. terem 
  

Jelen voltak: 
  

Kerpel-Fronius Gábor főpolgármester-helyettes 
Misetics Bálint önkormányzati főtanácsadó 
Faragó Renáta szociálpolitikai tanácsadó 

Kunert Annamária érdekegyeztetési és önkormányzati tanácsadó 
Kovács Tünde szociálpolitikai főosztályvezető 

Danics Judit esélyegyenlőségi és társadalmi integrációs 
csoportvezető 

Naszádos Zsófia Katalin kommunikációs és stratégiai önkormányzati 
tanácsadó 

Surányi Ákos hajléktalanügyi stratégiai koordinátor 
Pósfai Orsolya civil csoportvezető 
Kárpáti Fanny civil referens 

Seidl Fanni gyakornok 

Dávid Ferenc Kék Pont Drogkonzultációs Központ és 
Drogambulancia 

Dés Fanni Nők a Nőkért Együtt az Erőszak Ellen 
(NANE) Egyesület 

Horváth Kristóf  Retropajzs Egyesület a HIV-vel Élőkért 
Laczkó Éva Retropajzs Egyesület a HIV-vel Élőkért 

Dr. Mészáros Szilárd  Retropajzs Egyesület a HIV-vel Élőkért 
Dudits Luca Háttér Társaság 

Fodor Ágnes Vakok és Gyengénlátók Közép-Magyarországi 
Regionális Egyesülete 

Geist Gábor Drogprevenciós Alapítvány 
Gurály Zoltán Menhely Alapítvány 
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Hanzli Péter Magyar LMBT Szövetség 

Hegedűs Máté Szivárvány Misszió Alapítvány - Budapest 
Pride 

Ihász Márta Aura Autistákat Támogató Közhasznú 
Egyesület 

Jáki Mónika Bartók Boulevard Egyesület 

Kogon Zsófia KézenFogva (Összefogás a Fogyatékosokért) 
Alapítvány 

Lublóváry Era Bella Motiváció Alapítvány 
Ozvári Ádám Motiváció Alapítvány 

Tánczos Zsuzsa Motiváció Alapítvány 
Mészáros Gréta Magyar Női Érdekérvényesítő Szövetség 
Molnár Attila Budapest Esély Nonprofit Kft. 

Nagyabonyi- Gondy Mónika Utcajogász Egyesület 

Pongrácz Erzsébet Nyugodt Szív a Lakhatásért Közhasznú 
Alapítvány 

Sczigel Gábor HAT Alapítvány 
Szatmári Andrea Utcajogász Egyesület 

 
 
Kerpel-Fronius Gábor, főpolgármester-helyettes: 
 
Köszöntötte a résztvevőket és megnyitotta az ülést. Beszámolt a munkacsoporttagok körében az 
ülések időpontjáról végzett felmérés eredményéről, amely alapján ezentúl a munkaidő végére esnek 
a találkozók. Előremutató változásként értékelte, hogy a munkacsoportokon belül létrejött több 
tematikus csoport is, mint például a következő Fővárosi Helyi Esélyegyenlőségi Programon dolgozó 
témacsoport. 
 

1. napirendi pont: A családon belüli erőszak elleni stratégia tervezett célkitűzései   
 
Faragó Renáta, szociálpolitikai tanácsadó: 
 
Előadását prezentációval szemléltette. A stratégia megalkotása 2022 májusában indult, az 
adatgyűjtési és előkészítési folyamatban Bakó Júlia, Bolonyai Blanka és Jemeljanov Kathrin 
projektmunkatársak vettek részt. A stratégia társadalmi egyeztetésére következő hetekben kerül sor, 
várhatóan júniusra véglegesedik a dokumentum. 
 
A dokumentum három fejezete a problémákat, a jó gyakorlatokat és javaslatokat tárgyalja a családon 
belüli erőszak megelőzése és az áldozatok védelme területén. Az elérhető hazai és nemzetközi 
adatokkal, az áldozatokat segítő civil szervezetek, intézmények és kerületi önkormányzatok területi 
programjaira vonatkozó adatokkal és információkkal dolgoztak. Szakmai műhelyek keretében 
részvételi lehetőséget biztosítottak az áldozatokat segítő civil szervezeteknek, a krízisotthonokban és 
családok átmeneti otthonában dolgozók, a gyermekjóléti és családsegítőszolgálatok, valamint a 
hajléktalanellátásban dolgozók részére. Elmondta, hogy a prevenció, a korai felismerés és az 
áldozatsegítés terén a stratégia nem tud minden azonosított problémára választ adni, mert azok 
megoldásához rendszerszintű változások szükségesek. A Stratégia fókuszában elsősorban azoknak a 
beavatkozási lehetőségeknek az azonosítása áll, melyekkel a Fővárosi Önkormányzat saját 
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lehetőségei mentén és hatáskörén belül érdemi változást tud elérni a családon belüli erőszak 
megelőzése és az áldozatok védelme területén.  
  
Pósfai Orsolya, civil csoportvezető: 
 
A napirendi ponthoz kérdés vagy hozzászólás nem érkezett, így megadta a szót a következő 
előadónak. 
 

2. napirendi pont: Hajléktalan embereknek nyújtott rendkívüli települési támogatások 
felülvizsgálata 

 
Misetics Bálint, önkormányzati főtanácsadó: 
 
A rendkívüli települési támogatási rendszer felülvizsgálatának előzetes eredményeiről szóló 
előadását prezentációval szemléltette. Bevezetésében ismertette, a hajléktalan embereknek nyújtott 
rendkívüli települési támogatások rendszerét részben jogszabályilag kötelező, de nagyobb részt 
önként vállalt feladatként gondozza és biztosít pénzbeli támogatást hajléktalan emberek számára a 
főváros. A hajléktalan budapestiek számára biztosítandó pénzbeli ellátásokkal kapcsolatban a 
vonatkozó jogszabályok értelmében, a kerületi önkormányzatoknak és a Fővárosi Önkormányzatnak 
is vannak feladatai. Elmondta, a 2022 júniusában elfogadott „Otthon, mindenkinek” - hajléktalanság 
és otthontalanság csökkentéséről szóló fővárosi stratégia a rendszer ellátásával kapcsolatban hat 
feladatot jelölt ki a Fővárosi Önkormányzat számára, melynek egyik legfontosabb eleme a 
támogatások színvonalának növelése és a hozzáférés bővítése. Ismertette, hogy a Fővárosi 
Önkormányzat a rendkívüli települési támogatásokért felel, az ezek felülvizsgálatáról szóló javaslat 
hamarosan társadalmi egyeztetésre kerül, ezt követően dönthet róla a Fővárosi Közgyűlés.  
 
Elmondta, az egyes támogatások pénzbeli mértéke bár 2015 óta nem változott, reálértékük 
csökkenése 2009 óta jelentős. A támogatásokat igénybe vevők száma csökkent, mely alól a 
krízistámogatások igénylése kivétel. A támogatási összegek valorizálásának az előkészítése során 
szempont volt a szegénységi küszöbértéke, a létminimum élelmiszerkosár-értéke, illetve a budapesti 
hajléktalan emberek által méltányosnak vélt összegek, melyeket felmérésben rögzítettek.  
 
Az új támogatási formák között a gyermeket váró hajléktalan nők várandósságuk 91. napjától 
várandósgondozási támogatása is felmerült, ennek megvalósíthatóságát még vizsgálják. Emellett 
felmerült még képzési-, továbbtanulási-, illetve hátralékkezelési támogatás szükségessége is; a 
lakhatási támogatás a 2015-ös rendeletből való kivezetése után térhet vissza; továbbá gyógyszer és 
gyógyászati segédeszköz megvásárlásának a támogatása is jelentkezett igényként. További 
egyeztetésekre van szükség annak megállapításához, hogy mely támogatási célok juttathatóak jól 
érvényre a rendkívüli települési támogatásokról szóló rendelet keretei között; mely esetekben lehet 
több előnye egy rugalmasabb formának – mint pl. a fővárosi önkormányzati forrásokból való, de a 
Menhely Alapítvány lebonyolításában működő „Egyéni programok” esetében. A lakcím nélküli, de 
élethelyzetüket tekintve nem hajléktalan embereket elsősorban a lakcímhez való hozzájutásban 
indokolt támogatni, ezzel kapcsolatban további egyeztetések szükségesek.  
 
Szatmári Andrea, Utcajogász Egyesület: 
 
Felhívta a figyelmet, arra, hogy a szociális vetítési alap összege nem emelkedett, illetve, hogy a 
foglalkoztatást helyettesítő támogatást sokan nem kapják meg, vagy ha meg is kapják, messze nem 
elegendő. Meglátása szerint a kerületi rendeletekben megállapított jövedelemhatár gyakran az állami 
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fölé lő, így a közbülső rétegek kieshetnek a támogatottak közül. Kérdésében arról érdeklődött, hogy 
a módosítás számításba veszi-e a jövedelmi és vagyoni feltételeket, illetve valorizációjukat. 
 
Misetics Bálint, önkormányzati főtanácsadó: 
 
Válaszában elmondta, hogy a jelenlegi rendeletben minden esetben a vetítési alaphoz viszonyított 
jövedelemhatár szerepel – kivéve ahol a jövedelem nélküliség a feltétel. Ahogy támogatási összegek, 
a jövedelemhatár is rendkívüli mértékben vesztett a reálértékéből, ezért a bemutatott valorizációs 
logika szerint ezt is szükséges megemelni. Javasolta, hogy a rendeletmódosítás véleményezése során 
térjenek vissza az egyesület által felvetett kérdések megvitatására. 
  
Gurály Zoltán, Menhely Alapítvány: 
 
A jogosultsági feltételek problémáival összefüggésben megjegyezte, hogy súlyos terhet jelent 
továbbá a hátralék-levonások mértéke, amely gyakran 30-50%-os, mely az áremelkedésekkel együtt 
lehetetlen helyzetbe hoz rengeteg embert. 
 
Misetics Bálint, önkormányzati főtanácsadó: 
 
Egyetértését fejezte ki, mert a hátralékokkal kapcsolatos probléma a megélhetésre és az elsődleges 
munkaerőpiacon való részvételre is negatív hatással van – ezt a stratégiában is hangsúlyozni kívánták, 
a részvételi folyamat során pedig a hajléktalan emberek nagy része fogalmazta meg jelentős teherként 
a problémát. Felhívta a munkacsoporttagok figyelmét arra, hogy hamarosan lehetőség lesz az 
ismertetett javaslatok írásban történő véleményezésére.  
 

3. napirendi pont: Beszámoló a Fővárosi Helyi Esélyegyenlőségi Program (2023-2027) 
előkészítésén dolgozó témacsoport munkájáról   

 
Danics Judit, esélyegyenlőségi és társadalmi integrációs csoportvezető: 
 
Beszámolójában ismertette, hogy a következő 5 évre vonatkozó Fővárosi Helyi Esélyegyenlőségi 
Program kidolgozására alakult tematikus munkacsoportban az Esélyteremtő Budapest munkacsoport 
egyes tagjai mellett a Fővárosi Idősügyi Tanács, továbbá a Fővárosi Érdekegyeztető Tanács tagjai is 
részt vettek. Megköszönte a munkában való részvételt, valamint a Budapest Esély Nonprofit Kft. 
munkatársainak koordinátori hozzájárulását.  Az együttműködésben résztvevők tapasztalataira 
alapozva született meg az a 135 oldalas dokumentum, mely tartalmazza a helyzetfelmérést, probléma 
feltérképezést, és az ebből származó intézkedési tervet. A témacsoport működése során a kicsoportos, 
résztéma szerinti üléseket kevesebben látogatták, míg a nagy üléseken kimagasló volt a létszám. 
 
Az esélyegyenlőségi törvényben meghatározott öt célcsoport körét az új program – szakmai és 
érintetti tapasztalatokra alapozva – kibővíti a szexuális és nemi kisebbségek, hajléktalan emberek, 
bevándorlók és menekültek célcsoportjaival. Emellett voltak olyan célcsoportok, melyeket szakmai 
alapon a jogszabályhoz képest különválasztottak.  Ennek okán Főbb témaköröket fogalmaztak meg a 
programban: befogadó és gondoskodó társadalom, biztonságos és befogadó munkahely, biztonságos 
tér, biztonságos otthon, akadálymentesség, egyenlő esélyű hozzáférés, az óvodai elérés, iskolai 
lemorzsolódás csökkentése, egészségmegőrzés, ártalomcsökkentés fejlesztése. 
 
Dudits Luca, Háttér Társaság: 
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Szervezete részéről megköszönte a részvételi lehetőséget és elmondta, a Háttér Társaság számára is 
pozitív tapasztalat volt a szakmai együttműködés.  
 
Hanzli Péter, Magyar LMBT szövetség:  
 
Pozitívumként kiemelte a programban vázolt helyzetértékelés pontosságát és a nagy számú 
statisztikai adatot, valamint a HIV/AIDS téma hangsúlyos megjelenítését. Érdeklődött, hogy a 
kommunikációs kampányok milyen tagolás szerint lesznek megszervezve. Hiányosságként említette, 
hogy a problémafelvetésben szerepel a transznemű személyek nagyobb fokú munkanélküliségnek 
való kitettsége, ám megoldási javaslatok nincsenek. Hozzátette, előremutató, hogy a program a 
hivatalos ügyintézések során a transznemű személyek számára a választott név és nem szerinti 
ügyintézést irányoz elő.  
 
Kovács Tünde, főosztályvezető: 
 
A kérdésre válaszolva elmondta, hogy igyekeztek minden, a problématérképen meghatározott 
problémára megoldást találni, a megvalósítás ugyanakkor több helyen ütemezés, forrásszerzés, illetve 
az operatív megvalósítás kidolgozásának függvénye az elkövetkező 5 év alatt.  A kommunikációs 
kampányokról elmondta, célcsoportokra bontva volna hasznos megvalósítani őket. Hozzátette, a 
korábbiakhoz képest lényeges különbség, hogy a programról a Fővárosi Közgyűlés felé nem 
évenkénti beszámoló, hanem felülvizsgálat készül. A felülvizsgálatok során is tervezik a civil 
szervezetek véleményének becsatornázását. 
 
Kerpel-Fronius Gábor, főpolgármester-helyettes: 
 
Javasolta, hogy a Magyar LMBT Szövetség képviselője által hiányosnak ítélt rész legyen 
megvizsgálva a program cselekvési tervében. Hozzátette, a kommunikációs kampányok 
megvalósításánál a szakirányú szervezetek, illetve a civil szakmai szervezetekkel való 
együttműködésben látja a jó gyakorlatot, mert a Fővárosi Önkormányzat kommunikációja nem 
mindig jut el kellő hatékonysággal a célcsoportokhoz. 
 

4. napirendi pont: Beszámoló a Retropajzs Egyesület a HIV-vel élőkért munkájáról, a 
magyarországi - és ezen belül a budapesti - HIV/AIDS-helyzetről, a HIV-prevencióban 
történő önkormányzati részvételi lehetőségekről, valamint a december 1-jei AIDS-
világnapról 

 
Laczkó Éva, Retropajzs Egyesület a HIV-vel Élőkért: 
 
Előadásában elmondta, Magyarországon 2010 óta nem működik nemzeti HIV/AIDS bizottság és 
nincs kapcsolódó nemzeti stratégia sem. Egyesületük célja, hogy a betegségben senki ne haljon meg, 
mert míg 2022-ben idehaza tizennyolcan haltak meg, illetve minden második HIV fertőzött nőt már 
AIDS stádiumban szűrnek ki, a nyugati országokban AIDS stádiumba sem kerülnek emberek. 
Emellett cél, hogy ne szülessen HIV pozitív csecsemő - az elmúlt két évben öt ilyen gyermek született 
a szűrések intézményi elutasítása miatt Magyarországon. A Retropajzs Egyesület a Szülészeti és 
Nőgyógyászati Szakmai Kollégium számára elküldte a terhesség alatti HIV szűrés választhatóságáról 
szóló beadványát, mely az egészségügyért felelős helyettes államtitkárnál aláírásra vár.  
 
Elmondta, az orvostudomány állása szerint a HIV fertőzöttséggel együtt lehet élni és a gyógyszeres 
kezelés akár teljes élethosszt is megenged, amennyiben a fertőzöttség AIDS stádium előtt 

https://www.retropajzs.hu/
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azonosításra kerül. A stigmatizálás, ezáltal a méltóságtól való megfosztottság azonban súlyos teher a 
HIV-vel élők számára, amely oldásában a főváros és munkacsoport segítségét is kérte. Egyesülete 
részéről a HIV fertőzöttek társadalmi megítélésének javítását, az informáltság és a szolidaritás 
erősítését szolgáló javaslatokat mutatott be. Bécs mintájára az AIDS betegek világnapján a 
Városházára kitett vörös szalag, plakátkiállítás a Városháza parkjában, továbbá egy információs és 
szűrőkampány ezen célok megvalósításában segíthetnek. Javasolta, hogy ameddig a Szülészeti és 
Nőgyógyászati Kollégiumnak megküldött beadványuk elbírálás alatt van, addig is a Fővárosi 
Önkormányzat szervezhetne szűrést a budapesti várandós nőknek, kiemelve, hogy a szűrés ezer 
forintos költséggel jár a már fertőzöttek 300 ezer forintos egyhavi gyógyszerköltségével szemben. 
 
Kovács Tünde, főosztályvezető: 
 
Gratulált az egyesület munkájához és a tudásmegosztásban való kiemelkedő teljesítményéhez, 
továbbá hangsúlyozta azt a fontos tényt, hogy a betegség megfelelő gyógyszer szedése mellett 
tünetmentes. 
 
Kerpel-Fronius Gábor, főpolgármester-helyettes: 
 
Megköszönte az ügy és a javaslatok bemutatását. Az együttműködési és – az önkormányzat 
hatáskörében történő – fellépési lehetőségek megvizsgálását ígérte. Előzetes véleménye szerint 
figyelemfelhívó kampány megszervezése tekintetében a főváros partner tud lenni. 
 
Dudits Luca, Háttér Társaság: 
 
Felajánlotta a Háttér Társaság részvételét egy a témáról szóló kommunikációs kampány 
megszervezésében, melyhez segítségül szívesen rendelkezésre bocsájtják az eddigi tapasztalataikat, 
kiadványaikat, adataikat. Hozzátette, a HIV/AIDS fertőzöttek 80%-a meleg vagy biszexuális férfi, 
kiemelten fontos lenne egy prevencióra, és a szűrés fontosságára irányuló projekt. A közösségi 
szűrések, illetve a PrEP elérhetővé tétele jelentősen csökkentheti a HIV pozitív betegek számát. 
 
Laczkó Éva, Retropajzs Egyesület a HIV-vel Élőkért: 
 
A felszólaláshoz kapcsolódva elmondta, szervezete és a Háttér Társaság hamarosan egyeztetést kezd 
az együttműködésről. 
 
Kerpel- Fronius Gábor, Főpolgármester-helyettes: 
 
Megköszönte a részvételt és emlékeztette a megjelenteket, hogy az első és második napirendi pontban 
bemutatott koncepciókat társadalmi egyeztetés keretében hamarosan írásos formában is 
véleményezhetik. 
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